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Hierbij bied ik u de antwoorden aan op de vragen van het lid 
Van der Ham (D’66)over het Marine Etablissement in Amsterdam (ingezonden op 
4 februari 2010 met kenmerk 2010Z02205). 
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Vragen van het lid Van der Ham (D66) aan de staatssecretaris van Defensie over 
het Marine Etablissement in Amsterdam. (Ingezonden 4 februari 2010) 
 
1 
Wat is uw reactie op het feit dat de gemeenteraad van Amsterdam heeft 
ingestemd met het voorbereidingsbesluit voor een nieuw bestemmingsplan voor 
het Marine Etablissement in Amsterdam? 1) 

Het voorbereidingsbesluit waarmee de gemeenteraad van Amsterdam in januari jl 
heeft ingestemd, kent een lange aanloopperiode. In februari 2005 werd door de 
gemeenteraad het bestemmingsplan Marine Etablissement gewijzigd vastgesteld. 
Dit plan omvatte het gehele kazerneterrein. In augustus 2005 hebben 
Gedeputeerde Staten goedkeuring onthouden aan het bestemmingsplan met 
uitzondering van het deel voor de Marechausseekazerne. Omdat er nog geen 
nieuw ontwerpbestemmingsplan voor dit gebied was, heeft de gemeente een 
voorbereidingsbesluit genomen. Dat trad maart 2006 in werking. In februari 2008 
trad een (opvolgend) voorbereidingbesluit in werking. Omdat dit tweede besluit 
per 21 februari 2010 zou vervallen, heeft de gemeenteraad inmiddels het derde 
opeenvolgende voorbereidingsbesluit genomen. Ik heb kennis genomen van dit 
derde voorbereidingsbesluit en wacht met belangstelling een nieuw 
ontwerpbestemmingsplan af. 

 
2 
Hoe staat u tegenover het verplaatsen van de activiteiten gevestigd op het Marine 
Etablissement zodat dit gebied kan worden ontwikkeld tot bijvoorbeeld stadspark 
of toeristische locatie, of ten behoeve van woningbouw? 
3 
Bent u bereid samen met de gemeente Amsterdam de belangen van het terrein 
voor de Koninklijke Marine en de Koninklijke Marechaussee af te wegen tegen de 
alternatieve mogelijkheden die de locatie biedt voor de stad? 
 

Het Marine Etablissement is het enige defensieterrein in de hoofdstad. Hoewel de 
naam anders suggereert, zijn er vooral verschillende ondersteunende 
defensiediensten gevestigd, veelal met een landelijke functie. Hiervoor is een 
centrale ligging en een goede bereikbaarheid van groot belang. Dit geldt in het 
bijzonder voor de activiteiten op het gebied van keuring en selectie. Vele 
duizenden mensen die zijn geïnteresseerd in een loopbaan bij Defensie bezoeken 
jaarlijks het Marine Etablissement. Ook is er op het terrein een druk gebruikt 
defensieconferentiecentrum dat veel bezoekers trekt. In 2009 is op het terrein 
het nieuwe districtsgebouw van de Koninklijke Marechaussee in gebruik genomen. 
Dit jaar verhuist de medisch-sociale dienst vanuit Driehuis naar haar nieuwe 
onderkomen op het Marine Etablissement. Alles bij elkaar gaat het om ongeveer 
1.000 arbeidsplaatsen. Verder is er medegebruik door het naastgelegen 
Scheepvaartmuseum (depots) en de politie Amstelland. Ook vervult het Marine 
Etablissement een belangrijke ondersteunende rol bij staatsiebezoeken, de 4 mei 
herdenking, de 5 mei viering en andere grootschalige evenementen.  
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Defensie heeft onverminderd behoefte aan de activiteiten die op dit moment 
plaatsvinden op het terrein. Mede vanwege de ligging en de aanwezige 
infrastructuur zijn er geen gelijkwaardige alternatieve locaties waar al deze 
activiteiten zonder meer naar toe kunnen worden verplaatst. Bovendien is 
vervangende nieuwbouw kostbaar.  
 
In de afgelopen decennia is vele malen met de gemeente Amsterdam en anderen 
gesproken over de invulling en het gebruik van het Marine Etablissement. Als aan 
een aantal voorwaarden, bijvoorbeeld op het gebied van beveiliging en 
bedrijfsvoering, kan worden voldaan, is medegebruik van het terrein mogelijk, 
zoals onder andere uit bovenstaande voorbeelden blijkt. Ook op dit moment 
vinden gesprekken plaats over hoe het terrein (rijksbreed) nog beter benut kan 
worden.  
 
1) Gemeenteraad Amsterdam, Uitslagenlijst 20 en 21 januari 2010, nr. 25 
(Gemeenteblad afd. 1, nr. 22) 
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